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Praha, matka 
kanceláří
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Ekonomika roste 
nejméně od roku 2014

Hospodářství povyrostlo 
podle předběžného odhadu 
statistiků proti loňsku jen  
o 1,9 procenta a česká kon- 
junktura tak už čtvrtý kvar-
tál v řadě ztrácí dech. str. 2

Firmy získají na úspory  
energie jen dvě miliardy
Česko nezvládá využívat 
evropské peníze na snižo-
vání energetické nároč-
nosti. Podniky nechaly 
ležet ladem tři miliardy 
korun. str. 6

Zakladatelé Avastu koupili 
budovu na Pankráci
Budovu Enterprise Office 
Centre v Praze na Pankrá-
ci koupili od společnosti 
Erste Group Immorent 
za tři miliardy korun RSJ 
Investments a zakladatelé 
Avastu Eduard Kučera 
a Pavel Baudiš. str. 7

Dolar může příští rok 
dorovnat euro
Pravděpodobnost, že euro 
dosáhne s dolarem tržní 
rovnosti nebo ji i prolomí, se 
po zvolení Donalda Trumpa 
příštím prezidentem USA 
výrazně zvýšila. str. 8

Krátce

Neodstranitelné 
dluhy

Negativní úrokové sazby 
způsobí třetí světovou  

válku, říká senátor  
Jaroslav Kubera. 

ROZHOVOR

str. 12–13

Islámský stát 
pomalu slábne
Teroristé čelí útoku na své 
nejvýznamnější bašty, jejich 
porážka ale zřejmě potrvá 
ještě měsíce.

ZAHRANIČÍ

str. 10
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DOMINIK FERI:

„Jakej je váš prezident?“
„No, nemůžu si stěžovat.“

twitter.com/e15news
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Stavitelé kancelářských center se chystají příští rok postavit téměř 180 tisíc čtverečních metrů nových ploch. Letos jich přitom vybudovali sotva pětinu, na uzdě je drželo poměrně vysoké procento neobsazených kanceláří. Teď developeři opět věří, že nové prostory nezůstanou dlouho prázdné. PRAHA / str. 4
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Kritika není hanobení
„Kde je obraz Miloše Zemana?“ „Ale dal jsem ho 
pryč, kadily na něj mouchy.“ Člověku hned vytane 
na mysl parafráze výroku hostinského Palivce ze 
Švejka, kvůli kterému musel odložit zástěru a jít 
do lochu za urážku císařpána. Načasování akce 
poslanců ČSSD, KSČM, ANO a Úsvitu navrhujících 
až rok vězení za hanobení prezidenta nemohlo být 
lepší. Tedy dva dny před sedmadvacátým výročím 
sametové revoluce, které si budou připomínat nej-
spíše už jen dávno odrostlí studenti, umělci, lidé 
z disentu a vůbec takový ten líný, nepracující lid.

Příznivci Miloše Zemana se bezpochyby tetelí 
blahem, že by konečně mohlo dojít na všechny 
ty nepřejícné kritiky poukazující na jeho chyby, 
soudem prokázané nepravdy, nevhodné projevy, 
či dokonce chování. Dobrá – ale ať se trestný čin 
hanobení vztahuje nejen na současnou hlavu 
státu, ale i na ty předchozí. Zemanovi příznivci 
se totiž již dlouho nerozpakují užívat na adresu 
prezidenta Václava Havla nejhorší vulgární slova.

Ve čtvrtek si výročí 17. listopadu jen v Praze lidé 
připomenou na několika desítkách akcí. Tak snad 
si zase většina společnosti uvědomí, že svoboda 
projevu, pohybu či víry je jedna z nejcennějších 
věcí, které máme. Ostatně ani Miloš Zeman ne-
bude prezidentem věčně – a pak budou jeho pod-
porovatelé velmi rádi za možnost si zanadávat 
na jeho nástupce. Jinak budou mnozí zemanovci 
překvapeni, že by se případný zákon o hanobení 
prezidenta najednou vztahoval i na ně.

n Za slábnoucí konjunk-
turu mohou nižší inves-
tice i horšící se výsledky 
sousedních zemí.

Jaroslav Bukovský

Kondice českého hospodářství 
zažila v létě nejslabší chvilku 
za poslední dva roky. Podle 
předběžného odhadu statis-
tiků povyrostla ekonomika 
oproti loňsku jen o 1,9 procenta 
a tuzemská konjunktura tak už 
čtvrtým kvartálem v řadě ztrácí 
dech. Česko letos trápí nízké in-
vestice, a v poslední době i zpo-
malující průmysl. Ekonomika se 
tak prý vypořádává s růstovým 
střízlivěním sousedních zemí. 

„Vzhledem k nižšímu růstu 
ve třetím čtvrtletí přehod-
notíme prognózu české eko-
nomiky pro celý letošní rok 
ze současných 2,6 procenta 
směrem dolů,“ uvádí expert 
Moody’s Analytics Tomáš Ho-
linka. Ochlazení jde podle něho 
na vrub méně příznivého vývoje 
v Německu, kam směřuje kolem 
třetiny českého vývozu, stejně 

tak pomalejšího růstu v Polsku 
a Maďarsku.

Slabší výkon Česka může 
být zklamáním i pro centrální 
banku. ČNB ve své poslední pro-
gnóze z počátku listopadu po-
čítala pro třetí čtvrtletí s téměř 
o třetinu rychlejším růstem eko-
nomiky. Nenaplněná očekávání 
mohou vyústit v prodloužení éry 
slabé koruny. „Pokud by ekono-
mika rostla pomaleji i v dalších 
čtvrtletích, může být nástup 
růstu cen pozvolnější, pravděpo-
dobnost dalšího posunu termínu 
opuštění kurzového závazku by 
se zvýšila,“ soudí hlavní ekonom 
Deloitte David Marek. 

Odborníci prozatím věří, že 
zpomalení Česka bylo přechodné. 
„Řada ekonomů obdobné zpoma-

lení očekávala. Právě ve třetím 
čtvrtletí loňského roku totiž 
v Česku kulminovala investiční 
aktivita vzhledem k intenziv-
nímu dočerpávání evropských 
fondů,“ říká hlavní ekonom ING 
Jakub Seidler s tím, že loňský 
rok představoval příliš vysokou 
statistickou srovnávací základnu. 

V minulém čtvrtletí narost-
la tuzemská ekonomika o 2,6 
procenta, k obdobnému tempu 
by se prý mohla vrátit. V po-
sledním čtvrtletí by tak podle 
ekonomů mohl růst ekonomiky 
mírně zrychlit a za celý rok 
ekonomika poroste v průměru 
o zhruba 2,5 procenta. Tahou-
nem růstu zůstává především 
rostoucí spotřeba domácností. 
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Ekonomika roste 
nejpomaleji od roku 2014

Protagonisté dne

Jan MLÁDEK

MINISTR PRŮMYSLU A OBCHODU

Alexandr PAVLOV

MAJITEL ALEXANDRIA GROUP

Alexej ULJUKAJEV

RUSKÝ MINISTR HOSPODÁŘSTVÍ

Ministerstvo nezvládá zpracovávat 
žádosti pro operační program 
Podnikání a inovace. Firmy přijdou 
o miliardy.

str. 6

Společnost zalovila v polských 
vodách a koupila zde firmu Net 
Holiday, která je jedním z největších 
tamních prodejců zájezdů.

str. 6

Ministr měl být přistižen při 
přebírání úplatku ve výši dvou 
milionů dolarů od společnosti 
Rosněft.

str. 11

Zápisník  
Dušana Kütnera

Růst německé ekonomiky zbrzdil na polovinu. Zatímco ve druhém 
čtvrtletí přidávala oproti loňsku 3,1 procenta, ve třetím kvartálu rostla jen 
o 1,5 procenta. Zpomalení se týkalo i dalších ekonomických partnerů Česka, 
růst Slovenska zpomalil na tři procenta z 3,8 procenta v minulém čtvrtletí, 
tedy na dvouleté minimum. Stejný vývoj hlásí i Maďarsko, zatímco ve druhém 
čtvrtletí rostlo o 2,8 procenta, nově zpomalilo na dvě.

Brzdí i sousední 
ekonomiky 

MOST VĚŠADLOVÉHO TYPU v Bystré nad Jizerou na Semilsku se včera po rekonstrukci vrátil na původní 
místo. Ojedinělou stavbu Libereckého kraje opravovali dělníci na břehu Jizery od června letošního roku.

NÁVRAT MOSTU
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n VZP se snaží dostat 
pod kontrolu léky 
a zdravotnické pro-
středky pro vzácné 
nemoci. Ne vždy se to 
daří.

Adéla Čabanová

Největší pojišťovna v zemi 
hledá způsob jak pacientům 
se závažnými chorobami 
usnadnit přístup k léčbě. 
Dosud se velká část přípravků 
určených pro vzácné choroby 
proplácí ze zdravotního pojiš-
tění takzvaně na výjimku. Tu 
musí individuálně každému 
pacientovi schválit revizní 
lékař pojišťovny. 

Pro pacienty je to zdlouha-
vé, pro lékaře administrativ-
ně náročné a pro zdravotní 
pojišťovnu drahé. Na lékovém 

ústavu nyní běží dvě řízení, 
která mají léky na vzácné ne-
moci dostat do standardního 
systému úhrad. 

Zatím se VZP  pilotně zamě-
řila na čtyři nemoci, další 
budou následovat. „Péče bude 
dostupná lépe a s menšími 
administrativními potížemi,“ 
říká poslanec David Kasal, 
člen správní rady VZP, který 
spolupracuje s pacientskými 
sdruženími.

V pilotním programu 
je lék pro léčbu nezhoub-
ných cévních nádorů u dětí, 
hemagiomů. Podle odhadů 
jej využije asi 150 dětí a VZP 
vyjde na 7,5 milionu korun. 
Dostupný má být ve speciali-
zovaných centrech.

Druhým přípravkem 
je novinka pro asi třináct 
pacientů s cystickou fibrózou 
ročně, Kalydeco. VZP vyjde 
na 70 milionů korun. Kromě 

toho zjednodušila VZP přístup 
pacientů s nemocí motýlích 
křídel k velkoformátovým 
speciálním náplastem, a u pa-
cientů s Duchenovou dystrofií, 
při níž dochází k úbytku svalů, 
k pomůcce na odsátí hlenu, tak-
zvanému kašlacímu asistentu.

Jenže ne vždy se výrob-
ce chce do regulovaného 
systému nechat zařadit. Jako 
třeba u léku Soliris na ne-
moc krvetvorby a problém 
s prokrvením ledvin. „Není 
možné výrobce donutit, aby 
o standardní úhradu zažádal,“ 
uvádí náměstek ředitele VZP 
Petr Honěk.

Pokud proplácí léky na vý-
jimku, může si za ně výrobce 
říci v podstatě jakoukoli část-
ku. Náklady na léky na tuto 
výjimku u VZP přitom strmě 
rostou. Ze zhruba 275 milionů 
korun v roce 2013 na loňských 
765 milionů.

Nákladná léčba vzácných 
chorob má být dostupnější

www.E15.cz | 3 |
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Evropský soud pro lidská 
práva zamítl stížnost dvou 
českých občanek kvůli do-
mácím porodům. Vyplývá to 
z rozsudku, který včerasoud 
zveřejnil na svém webu. Pří-
pad se týká svobodné volby 
místa porodu a práva ženy 
mít u porodu v domácím 
prostředí porodní asistent-
ku. Velký senát štrasburské-
ho soudu rozsudkem potvr-
dil své dřívější rozhodnutí, 
že práva rodiček v České 
republice nebyla porušena. 

Dvě Češky se na soud 
obrátily s tím, že jim kvůli 
českým zákonům byla 
upřena možnost rodit doma 
za asistence lékařského 
odborníka. Obě si přály rodit 
doma s pomocí porodních 
asistentek. České zákony ale 
činnost porodních asisten-
tek přísně regulují a proto 
prý ženy nemohly žádné 
asistentky najít.

Ministerstvo zdravot-
nictví přivítalo rozhodnutí 
Evropského soudu pro lidská 

práva, který zamítl stížnost 
dvou Češek kvůli domácím 
porodům. Prozkoumá ale 
i kritická hodnocení soudu 
a zváží případná opatření 
v porodnictví, aby se péče 
o rodičky a novorozence 
zlepšila a předešlo se dalším 
soudním sporům.

Podle advokátky jedné ze 
stěžovatelek Zuzany Candi-
glioty soud stížnost zamítl, 
protože očekává, že český 
stát porodní péči teď zlepší 
sám, ne na jeho popud. /čtk/

Evropský soud zamítl stížnost 
na domácí porody v Česku 

Skupina šesti desítek 
poslanců navrhla vrátit 
do trestního zákoníku čin ve-
řejného hanobení prezidenta 
republiky. Za jeho spáchání 
by lidem hrozilo až roční 
vězení. Předlohu podepsa-
li zejména zákonodárci 
vládních ČSSD a hnutí ANO 
a opozičních KSČM a Úsvitu. 
Před dalším projednáváním 
v zákonodárných sborech ji 
posoudí vláda.

Předkladatelé novely 
chtějí doplnit také přestup-
kový zákon. Postih by hrozil 
lidem, kteří by znevážili 
postavení prezidenta při 
výkonu pravomoci.

„Díky této novele trestního 
práva a práva přestupkového 

by v budoucnosti nemělo do-
cházet k excesům na adresu 
prezidenta republiky, k jeho 
hrubým veřejným urážkám,“ 
napsali autoři v čele se Zdeň-
kem Ondráčkem (KSČM) 
v důvodové zprávě. Jsou 
přesvědčeni o preventivním 
účinku navrhovaného trest-
ného činu a přestupku a tvrdí 
také, že postihy by nebyly 
nijak „drakonické“, ale měly 
by „výchovný charakter“.

Zástupci pravicové opozice 
označují návrh za normali-
zační či za „návrat ke komu-
nistické ochraně papalášů“. 
Předlohu však nepodpoří 
například ani předseda po-
slanců sociální demokracie 
Roman Sklenák. /čtk/

Část poslanců chce 
trestat za hanobení 
prezidenta 

NSS zamítl poslední 
volební stížnosti 
Nejvyšší správní soud včera 
zamítl tři poslední stížnosti 
na senátní volby. Ze 17 letoš-
ních podnětů vyhověl jen 
těm, které se týkaly obvodu 
Most, kde zrušil mandát 
Aleny Dernerové a nařídil 
opakování voleb. Ostatní 
výsledky jsou definitivní.

Dávky na bydlení se sníží

Ministerstvo práce připravi-
lo návrh vládního nařízení, 
podle kterého by se v příštím 
roce mohly o něco snížit 
dávky na bydlení. Takzvané 
normativní náklady na by-
dlení totiž mají klesnout až 
o několik stokorun. Výdaje 
na dávky by tak mohly být 
o 280 milionů korun nižší.

ANO nepodpoří Zimolu 
do čela asociace krajů
Předseda ANO Andrej Babiš 
včera sdělil, že jeho strana 
se bude ucházet o předsed-
nické místo v asociaci sama, 
protože bude se šesti členy 
nejsilnější. Hnutí ANO proto 
nepodpoří do čela asociace 
krajů jihočeského hejtmana 
ČSSD Jiřího Zimolu. /čtk/

Krátce
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n Prázdných administ-
rativních center v Pra-
ze ubylo. Poptávka 
po kancelářích roste, 
developeři se vracejí 
k silnému tempu vý-
stavby z minulých let.

Daniel Novák

Stavitelé kancelářských 
center se příští rok v plné síle 
vrátí na realitní trh. Letos 
si vybrali oddechový čas 
a dostavěli jen něco málo nad 
třiatřicet tisíc metrů čtvereč-
ních ploch. Na následující rok 
si však přichystali pětiná-
sobnou dávku téměř 180 tisíc 
čtverečních metrů. 

„Za kolísáním na straně na-
bídky nových kanceláří stojí 
v současných vynikajících 
ekonomických podmínkách 
především nepředvídatelný 
schvalovací proces nových 

projektů. Developeři mají 
nakoupené pozemky, projekty 
jsou připravené, ale často 
zůstávají dlouho jen na papí-
ře kvůli obstrukcím ve schva-
lování,“ uvedl specialista 
na komerční nemovitosti 
Eduard Forejt z poradenské 
společnosti JLL. 

Stavebníkům hraje do karet 
také dobrá kondice trhu. 
Poptávka po moderních 
kancelářích v metropoli se 
ve třetím čtvrtletí zvýšila 
o více než pětinu. 

Není to přitom tak dlouho, 
kdy kvůli silné výstavbě bylo 
přes patnáct procent moder-
ních kanceláří v Praze prázd-
ných. To je hranice, kterou 
už trh považuje za rizikovou. 
Díky slabé letošní výstavbě 
ale neobsazenost klesla pod 
dvanáct procent. 

„Především nadnárodní 
korporace jednají u nás 
na Rustonce poměrně dlou-
ho dopředu, a to nejen kvůli 

faktu že se chtějí vrátit blíže 
centru, ale především díky 
tomu, že jsou si vědomy li-
mitované nabídky v nových 
budovách. Čím větší firma 
je, tím menší její možnosti 
na dnešním trhu jsou,“ uvedl 
Martin Kodeš, obchodní 
ředitel společnosti J&T Real 
Estate, která staví kance-
lářské centrum Rustonka 
u Invalidovny.  

Silná výstavba podle 
konzultantů z JLL příští rok 
množství neobsazených 
kanceláří znovu dočasně 
zvýší. Avšak v případě, že 
bude ekonomika fungovat 
a firmy budou měnit svá 
sídla a expandovat, se nová 
administrativní centra 
nejpozději do roku a půl 
po dokončení z větší části 
zaplní.

Metropoli příští rok zaplní 
nové kanceláře
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Na desítku ohlášených akcí 
konaných u příležitosti 
17. listopadu budou dohlížet 
stovky pořádkových, doprav-
ních i kriminálních policistů 
a také antikonfliktní týmy. 
Policie počítá i s posilami 
z jiných krajů. 

Hlavním úkolem poli-
cistů bude podle ředitele 
pražských policistů Miloše 
Trojánka to, aby v co nej-
větší míře zajistili veřejný 
pořádek. „Byli jsme nuceni 
požádat o posily další krajská 
ředitelství z celé republi-
ky. Jde hlavně o posily pro 
antikonfliktní tým, který 
bude v počtu asi 77 policistů 
zajišťovat zdárný průběh jed-
notlivých shromáždění,“ řekl 
Trojánek. Dodal, že pokud 
bude příznivé počasí, nasadí 
policisté i vrtulník.

Podle Pavla Štefaňáka 
z pražského magistrátu je 
zatím nahlášeno 30 shromáž-
dění, počet se ale ještě může 
měnit. Dopravní podnik počí-
tá s jedinou uzavírkou na Ná-
rodní třídě, kde se uskuteční 

akce Korzo Národní s podti-
tulem Díky, že můžem, kterou 
pořádají studenti vysokých 
škol. Povrchovou dopravu 
na dalších místech bude 
dopravní podnik usměrňovat 
podle pokynů policistů. 

Kromě kulturních a stu-
dentských akcí se ve čtvrtek 
uskuteční také demonstrace. 
Kromě tradičního Albertova, 
který letos bude opět patřit 
studentům, se na Hradčan-
ském náměstí například 
sejdou odpůrci populismu 

a politiky prezidenta Miloše 
Zemana − akci s názvem Ne-
zapomínáme pořádá platfor-
ma Proti projevům nenávisti. 
Naopak prezidentovi příz-
nivci obsadí Letnou. Na ná-
městí Jana Palacha budou 
na akci Bloku proti islamizaci 
protestovat odpůrci migra-
ce. Akce ale budou probíhat 
například i na Václavském 
náměstí, Klárově či ve Vrch-
lického sadech. Prezident 
Miloš Zeman se letos žádné 
akce nezúčastní. /čtk/

Policie se chystá na svátek

Lidé, kteří si přijdou na Národní třídu připomenout události z listopadu 
roku 1989, budou muset položit květinu a svíčku jinde než dosud. Česká 
advokátní komora, které dům, kde je pamětní deska umístěna, patří, 
se ale letos rozhodla podloubí Kaňkova paláce uzavřít. Zdůvodňuje 
to obavami z požáru ze svíček. Majitel domu se podle svých vyjádření 
rozhodl památkově chráněný objekt uvést do původního stavu 
z doby baroka. Podloubí zde bylo proraženo až v roce 1953. Komora 
s rekonstrukcí zrušila v domě restauraci, v přízemí vznikne recepce 
a výstavní prostor. Ve velkých výkladech do ulice mají být trvale umístěny 
velkoformátové fotografie připomínající události listopadu 1989.

Pieta na 
Národní třídě jinak

Vybrané kancelářské projekty dokončené v roce 2017

Pramen JLL 

Projekt Městská část Velikost (v m2)

City Deco Praha 4 13 200

Five Praha 5 13 100

Rustonka R1 Praha 8 11 300

Dock 02 Praha 8 8400

Palác Národní Praha 1 7700

Pankrác Prime Office Building Praha 4 7200

Šporkovský palác Praha 1 6600

Zakázka na osvětlení 
míří znovu k Eltodu
Praha zrušila miliardový 
tendr na správu, pro-
voz a údržbu veřejného 
osvětlení. Důvodem jsou 
problémy s jeho uzavře-
ním a výběrem vítěze. 
Část řízení mimo jiné 
zrušil Úřad pro ochranu 
hospodářské soutěže. 
Město nyní přichystá pří-
mou zakázku v takzva-
ném řízení bez uveřejně-
ní, a dostat by ji tak měl 
dosavadní správce, firma 
Eltodo.  Více E15.cz

Magistrát podpoří  
chátrající sportoviště
Praha rozdělí mezi 48 ža-
datelů 62,2 milionu korun 
na podporu chátrají-
cích sportovišť. Většina 
sportovních oddílů či 
areálů získala řádově 
statisíce. Opravovat se 
budou sokolovny, kotelny, 
rozvody vody či elektřiny 
nebo povrchy sportovišť. 
O přidělení mimořádných 
dotací včera rozhodli 
pražští radní. /čtk/

Krátce

PRAHA SI NECHÁ vypracovat studii rozvoje území Holešovi-
ce Bubny-Zátory, která stanoví základní parametry uspořádá-
ní území včetně založení nové čtvrti. Území Bubny-Zátory je 
mezi stanicemi metra Vltavská a Nádraží Holešovice a z větší 
části jej tvoří zanedbaný brownfield. Zpracovatelem studie 
bude Institut plánování a rozvoje (IPR).

PLÁNY PRO BUBNY
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http://praha.e15.cz/praha/praha-zrusila-tendr-na-osvetleni-zakazka-miri-znovu-k-eltodu-1325437


Když televize, tak

„NIKDY JSEM NESLEVIL Z KVALITY 
OBRAZU. TO MI ZŮSTALO“
Jiří Menzel, Filmový režisér

* Vypálení pixelů je trvalé poškození displeje TV, které je způsobené zobrazením stejného obrazu nebo scény 
   v rámci dlouhodobého používání TV.

* Tato akce je omezena na vypálení pixelů v běžných podmínkách televizního vysílání a nepokrývá vypálení pixelů u TV,
   které jsou používány pro podnikatelské účely.           
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n Česko nezvládá vy- 
užití evropských 
peněz na snižování 
energetické náročnos-
ti. Podniky nechaly 
ladem tři miliardy 
korun. Ještě hůře 
dopadají renovace 
bytových domů mimo 
Prahu.

Jan Stuchlík

Začínají se potvrzovat obavy 
dotačních poradců, že české 
firmy budou mít problém 
vyčerpat evropské mili-
ardy určené na zvyšování 

energetických úspor. Po půl 
roce od uzavření první výzvy 
z Operačního programu 
Podnikání a inovace pro 
konkurenceschop-
nost přikleplo 
ministerstvo 
průmyslu a ob-
chodu dotaci 
427 žadate-
lům. Celkem 
to byly zhru- 
ba dvě mili-
ardy korun. 
Zbývá ještě 
vyhodnotit 18 žá-
dostí. Firmám se tak 
nepovede plně vyčerpat pět 
miliard korun, jež letos mini-
sterstvo průmyslu a obchodu 
vyčlenilo na úspory energie.

„Celkemjsme přijali 575 žá- 
dostí, z nichž u 46 projektů 
žadatelé od záměru od-

stoupili nebo nesplnili 
potřebné formální 

náležitosti. Zby-
lých osmnáct 

projektů 
vyhodnotíme 
nejpozději do  
konce listo-
padu,“ uvedl 

mluvčí rezor-
tu František 

Kotrba. Pokud 
firmy dosud 

schválené projekty 
dokončí, sníží se spotřeba 
energie o 1,1 petajoulu – to 
je zhruba půl procenta z cel-
kových úspor do roku 2020, 

k nimž se Česko v rámci 
Evropské unie zavázalo.

Z ministerstva už znějí 
obavy, že z projektů dotova-
ných z evropských peněz se 
Česku nepovede dosáhnout 
plánový objem energetických 
úspor. Kvůli podmínkám 
dotací zpomalily letos také 
investice tepláren do mo-
dernizace rozvodů. „Pokud 
ministerstvo stihne vyhod-
notit nové žádosti, mohly by 
se investice rozjet zase příští 
rok. Povedlo se také upravit 
podmínky tak, že teplárny, 
které alespoň z poloviny 
vlastní obce, budou mít pří-
stup k celému balíku peněz,“ 
sdělil ředitel Teplárenského 
sdružení Martin Hájek.

Firmy získají na úspory  
energie jen dvě miliardy

Dokončí-li firmy 
schválené projekty, 

spotřeba energie  
klesne o zhruba

0,5 %
z celkových úspor  

do roku 2020.

Propadlé mýto vyneslo 
eráru půl miliardy 
V pondělí vypršela plat- 
nost 418 tisíc účtů k palub- 
ním jednotkám dopravců, 
kteří za poslední rok ne-
projeli jediný zpoplatněný 
úsek. Státní fond dopravní 
infrastruktury tak na pro- 
padlém předplaceném 
mýtném získal 492 milionů 
korun. 

Zbrojovka opět  
očekává rekordní tržby
Podle dosavadních vý-
sledků by uherskobrodská 
Česká zbrojovka měla letos 
utržit rekordních zhruba 
3,8 miliardy korun. Loni 
zvýšila tržby na 3,4 miliar-
dy a vykázala zisk 446 mi- 
lionů korun.   Více E15.cz

Vítkovice mění vedení

Šéfem představenstva 
společnosti Vítkovice, jež 
zastřešuje energetické, 
právní, logistické a dal-
ší služby pro Vítkovice 
Machinery Group, se stal 
Libor Witassek, její gene-
rální ředitel. Většinový 
vlastník Jan Světlík přejde 
z představenstva do do-
zorčí rady. /čtk/  Více E15.cz

Krátce

Jan Šindelář

Na seznamu česko-pol-
ských akvizic v oboru 
cestovního ruchu přibyla 
v krátké době druhá velká 
položka. Po prodeji Čedoku 
do rukou polské jedničky 
Itaky se tentokrát vydali 
za hranice Češi. Skupina 
Alexandria Group podni-
katele Alexandra Pavlova 
oznámila nákup společnos-
ti Net Holiday, která patří 
do první desítky největších 
prodejců zájezdů v Polsku.

„Zvažovali jsme podob-
nou akvizici na českém 
trhu, nabídka z Polska nás 
ale zaujala nejvíc,“ uvedl 
Pavlov. Dodal, že jeho 
firma má chuť na další 
nákupy v Česku i v okolí. 

Hodnota polsko-české 
transakce nebyla zveřej-
něna, ale na trhu se hovoří 
zhruba o sto milionech 
korun. Firmy si od propoje-
ní mimo jiné slibují silnější 
vyjednávací pozici ve vzta-
hu k zahraničním partne-
rům. Zvláštní pozornost 
přitom věnují Bulharsku, 
kde Alexandria provozuje 
řetězec hotelů. 

„Propojení umožní 
skupině Alexandria Group 
urychlit budování a rozvoj 
vlastní hotelové sítě v nej-
žádanějších destinacích,“ 
uvedl marketingový ředitel 
CK Alexandria Petr Šatný. 
Spolupráce se podle něj 
nabízí i v oblasti letecké 
dopravy, neboť Net Holiday 
vypravuje značnou část 
svých zájezdů z letiště 
v Katovicích a Alexandria 
zase využívá Ostravu. 

Služby CK Alexandria 
využilo loni 65 tisíc klien-
tů, Net Holiday odhaduje 
za letošní rok 46 tisíc 
zákazníků. Tržby skupiny 
Alexandria Group, kam 
vedle cestovní kanceláře 
patří i reklamní agentura 
nebo realitní společnost, 
přesáhly loni miliardu 
korun. Po začlenění Net 
Holiday očekává skupina 
překonání hranice dvou 
miliard. 

Alexandria koupila pol-
skou firmu od finančního 
investora MSFD, na které-
ho podle polských webů 
převedla v září všechny své 
akcie původní majitelka 
Monika Sypek.  Více E15.cz

Alexandria koupila 
polskou cestovku

Ještě horší výsledky než 
Operační program Podnikání 
a inovace pro konkurence-
schopnost zatím vykazuje 
program dotací na renovace 
bytových domů financova-
ných z operačního progra-
mu Integrovaný regionální 
operační program (IROP). 
V letošní první výzvě si moh-
li majitelé domů mimo Prahu 
sáhnout na 1,35 miliardy ko-
run. Ministerstvo pro místní 
rozvoj jim přikleplo jen  
61 milionů korun.

„Na bytové domy mimo 
Prahu se sešlo dokonce méně 
žádostí než na bytové domy 
v Praze, na něž je vyčleněno 
méně peněz,“ kritizuje MMR 
Petr Holub, koordinátor 
aliance Šance pro budovy. 
Celkem je přitom v IROP 
na zateplování k dispozici 
sedmnáct miliard korun, 
za něž by se dalo ušetřit de-
vět petajoulů energie do roku 
2020. Ze zateplovacích dotač-
ních programů podle Holuba 
funguje dobře jen operační 
program Životní prostředí 
a Nová zelená úsporám.

ZRYCHLENÍM MONTÁŽNÍCH LINEK chce zvýšit počet vyrá-
běných vozů jihokorejská automobilka Hyundai ve svém závodě 
v Nošovicích. Zvýšení kapacity z nynějších 350 na 385 tisíc vozů 
ročně povolilo ministerstvo životního prostředí. Podnik nehodlá 
kvůli vyšší výrobě najímat nové pracovníky.    Více E15.cz

RŮST KAPACITY
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http://zpravy.e15.cz/byznys/ceska-zbrojovka-opet-miri-k-rekordnim-trzbam-spoleha-na-dceru-v-usa-1325434
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/vitkovice-meni-predstavenstvo-svetlik-jde-do-dozorci-rady-1325429
http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/ck-alexandria-kupuje-polskou-cestovku-net-holiday-ma-chut-na-dalsi-akvizice-1325411
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/hyundai-rozsiri-vyrobu-v-nosovicich-zrychli-linky-na-68-aut-za-hodinu-1325441


David Vagaday

Záměr expandovat 
do Česka zmínila ve své 
pololetní finanční zprávě 
také polostátní Bank of 
Communication (BoCom). 
„Představenstvo schválilo 
zřízení bankovních sub-
jektů v Praze a ve Varša-
vě,“ uvedla BoCom, podle 
výše aktiv čínská šestka, 
která patří do první 
třicítky největ-
ších světových 
bank.
BoCom prá-
vě spustila 
zahraniční 
rozvojovou 
strategii, 
v jejímž 
rámci vnímá 
asijsko-paci-
fický region jako 
svoji základnu a Evropu 
s Amerikou jako dvě křídla 
pro rozšiřování globálních 
projektů.

V Evropě měla ban-
ka dosud filiálku jen 
ve Frankfurtu, což se ale 
rychle mění. Minulou 
středu podle informací 
China Daily otevřela 
plnohodnotnou pobočku 

v Londýně a tento měsíc 
ještě zprovozní zastoupe-
ní v Lucemburku, Římě 
a v Paříži. Pak má přijít 
na řadu zmíněná Praha, 
termín otevření je ale v je-
jím případě nejasný, Česká 
národní banka udělování 
licencí tradičně nekomen-
tuje.

Hlavní ekonom finanční 
skupiny Roklen Lukáš 

Kovanda upozor-
nil, že expanze 

čínských bank 
je globálním 

fenoménem 
a v Česku 
k ní dochá-
zí spíše se 
zpožděním. 

Čínská vláda 
podle něj 

kontinuálně 
a systematicky 

podporuje tamní firmy, 
aby „se vydaly do světa“.

„Bankovní expanze je 
doprovodnou součástí 
expanze čínských podniků 
a firem. Tuto expanzi 
banky usnadňují a vychá-
zejí čínským subjektům 
vstříc tam, kde je třeba,“ 
vysvětlil pro server E15.cz 
Kovanda.  Více E15.cz

www.E15.cz | 7 |

Co se týče  
výše aktiv, BoCom  

zaujímá 

6. místo
mezi čínskými bankami  

a patří do světové  
třicítky.

  
www.ppas.cz                                 840 555 333

Jezděte na CNG za 1 Kč/km a šetřete životní prostředí.

SLEVA až 35 % na nové CNG auto

VŽDY NĚCO NAVÍC
více výhod
VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO VŽDY NĚCO NAVÍCNAVÍCNAVÍC
více výhodvíce výhodvíce výhod

254365/63 inzerce

Kancelářský komplex Enter-
prise Office Centre v Praze 
na Pankráci koupili od deve-
loperské společnosti Erste 
Group Immorent za tři mi- 
liardy korun RSJ Invest- 
ments a zakladatelé Avastu 
Eduard Kučera a Pavel 
Baudiš. Poradenská společ-
nost Colliers považuje tento 
realitní obchod za letos pátý 
největší v Česku.

„Enterprise Office Center 
je pro nás jako develope-
ra budova, ve které jsme 
zúročili všechny dosavadní 
zkušenosti a know-how. 
Kvalita projektu, jeho umís-
tění na Pankráci i vysoká 

obsazenost prestižními 
nájemci přilákaly velké 
množství zájemců o koupi,“ 
uvedl jednatel EG Immorent 
ČR Tomáš Velemínský. Podle 
člena představenstva RSJ 
Investments Lukáše Mu-
sila firma spolu s Kučerou 
a Baudišem chce pokračovat 
v akvizicích nemovitostí. 

Dvanáctipodlažní 
komplex Enterprise Office 
Centre, který stojí v blízkosti 
magistrály blízko stanice 
metra, nabízí téměř třicet 
tisíc metrů čtverečních kan-
celáří nejvyšší třídy a čtyři 
stovky parkovacích míst. /čtk/
 Více E15.cz

Zakladatelé Avastu  
jdou do realit

n Stále více čínských 
firem láká působe-
ní v Česku, ukázalo 
setkání byznysmenů 
z obou zemí.

Tereza Zavadilová

Čína s Českou republikou by 
měla intenzivněji spolupra-
covat i ve finančním sektoru, 
shodli se účastníci bankovní-
ho panelu na Česko-čínském 
investičním fóru na Pražském 
hradě. „Česko má výbornou 
geografickou polohu a přišlo 
v pravý čas, abychom zde 
mohli začít budovat evropský 
finanční hub pro Čínu,“ uvedla 
prezidentka společnosti Kaiy-
uan Securities Tao Juanová. 
Záležitost ovšem není zdaleka 
hotová, je třeba dobudovat in-
frastrukturu, služby a posílit 
propagaci v oblasti financí.

Na českém trhu chce svou 
pozici posilovat Bank of Chi-
na, podle výše celkových aktiv 
pátá největší banka světa, 
která má v Praze pobočku. Její 
šéf Hou Wenbo uvedl, že ban-
ka chce vedle čínských klientů 
obsluhovat i české. „Bank of 
China sem přišla proto, že ČR 
má obrovský potenciál pro 

Česko má být pro Čínu 
finančním hubem

spolupráci. Bank of China má 
zdroje a sítě, které chceme 
nabídnout i zde, i místním 
firmám,“ vysvětlil.

Zintenzivněná česko-čín-
ská spolupráce láká i ostatní 
zájemce, aby se na ní přiživili. 
Zájem o poradenství a zpro-
středkování investic nabídla 
oběma stranám na fóru 
firma Central European Trust 
(kterou založil Nigel Lawson, 
britský exministr financí 
a otec známé televizní kuchař-

ky Nigelly – pozn. aut.). Firma 
loni podle šéfa Davida Keres-
tesze zprostředkovala private 
equity investice do projektů 
ve střední a východní Evropě 
za 250 miliard eur.

„Investice jdou ruku v ruce 
s ekonomickým růstem, jejich 
pomocí lze předcházet finanč-
ním krizím. Private equity ka-
pitál jde do start-upů, menších 
firem, pomáhá expanzi, zlep-
šování korporátního výkonu 
i managementu,“ dodal. Podle 
něj nejlépe fungují investiční 
fondy, ve kterých je minoritní 
podíl státu.

Nabídnout své zkušenosti 
v Česku chce také čínská firma 
Everbright Group, založená 
v roce 1983 v Hongkongu, kte-
rá disponuje aktivy v hodnotě 
dvanáct bilionů korun.

„Kdyby třeba nějaká firma 
chtěla kotovat své akcie 
na hongkongské burze, jsme 
schopni poskytnout naši 
podporu,“ řekl viceprezi-
dent firmy Cai Yunge. Ta 
chce investovat do „zlepšení 
konektivity“ východní Evropy 
s Čínou, proto například kou-
pila podíl v letišti v Albánii. 
„Chceme do vašeho regionu 
přilákat více návštěvníků,“ 
uvedl Yunge.

SPOLEČNÉ FÓRUM. Na 
zahájení Česko-čínského inves-
tičního fóra vystoupil premiér 
Bohuslav Sobotka (ČSSD).
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Pobočku v Praze 
chce mít další 
čínská banka 

http://zpravy.e15.cz/byznys/finance-a-bankovnictvi/do-ceska-miri-bocom-jedna-z-nejvetsich-cinskych-a-svetovych-bank-1325378
http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/zakladatele-avastu-koupili-na-pankraci-budovu-enterprise-zaplatili-tri-miliardy-1325420


| 8 | TRHY & SVĚTOVÁ EKONOMIKA

Sberbank

Čistý zisk největší ruské banky se ve třetím čtvrtletí více než 
zdvojnásobil a dosáhl 137 miliard rublů (52,5 miliardy korun). Banka 
se podobně jako další velké ruské finanční domy stala terčem sankcí, 
které na Rusko uvalily západní země kvůli postupu Moskvy v ukrajinské 
krizi, zatím si v krizi ale vede lépe než tamní konkurence.

easyJet

Hrubý zisk britské nízkonákladové letecké společnosti v uplynulém 
finančním roce klesl o 28 procent na 495 milionů liber (15,4 miliardy 
korun). Jde o první pokles celoročního zisku od roku 2009. Na vině 
jsou podle firmy negativní dopady slabého kurzu libry a také obavy 
z terorismu.

Vodafone Group

Britský mobilní operátor vykázal za první pololetí svého finančního 
roku čistou ztrátu 5,1 miliardy eur (137,8 miliardy korun). To je výrazné 
zhoršení proti předchozímu roku, kdy ztráta činila 2,3 miliardy eur. 
Za zhoršením je odpis některých aktivit v Indii, kde firma bojuje 
s konkurencí. Operátor, který působí i na českém trhu, doplácí 
i na pokles kurzu libry a snížení poplatků za roaming v Evropě. /čtk/

Výsledky

n Podle analytiků je 
velmi pravděpodobné 
i prolomení parity 
dolaru a eura. Slabší 
euro by dokonce moh-
lo evropské ekonomi-
ce pomoci.

Arsen Lazarevič

Deutsche Bank, čtvrtý 
největší forexový obchodník 
na světě, předpovídá ve své 
nejnovější analýze oslabení 
eura vůči dolaru. Euro by 
dokonce mohlo dosáhnout 
s dolarem tržní rovnosti nebo 
ji i prolomit. Tato pravděpo-
dobnost podle banky výrazně 
vzrostla díky zvolení Donal-
da Trumpa příštím preziden-
tem USA. „Vítězství Donalda 
Trumpa změnilo řadu věcí,“ 
uvedl George Saravelos, 
investiční stratég Deutsche 
Bank v Londýně. Podle něj 
na konci roku bude jedno 
euro za 1,05 dolaru, v závěru 
příštího roku už to bude jen 
0,95 dolaru. Prvním důvo-
dem, proč by k posilování do-
laru mohlo dojít, jsou podle 
analytiků ambiciózní daňové 
škrty nového prezidenta, 
které by mohly podpořit 
firmy v nových investicích. 

Dolar může příští 
rok dorovnat euro

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,980

Čína 1 3,663

Dánsko 1 3,631

EMU 1 27,030

Chorvatsko 1 3,597

Japonsko 100 23,189

Kanada 1 18,561

Maďarsko 100 8,721

Norsko 1 2,975

Polsko 1 6,109

Rusko 100 38,494

Švédsko 1 2,744

Švýcarsko 1 25,123

Turecko 1 7,655

USA 1 25,106

Velká Británie 1 31,195

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 15. 11. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 63,00   -0,24 % 

ČEZ 426,10   0,19 % 

Erste Bank 748,50   -0,49 % 

Fortuna 87,80   -0,34 % 

Kofola 379,00   -0,26 % 

KB 883,10   -0,44 % 

Moneta 85,05   -1,05 % 

O2 CR 239,90   5,50 % 

Pegas 775,90   -0,14 % 

Philip Mor. ČR 12 610,00   -0,26 % 

TMR 660,00 0,75 %

Unipetrol 180,50   -0,55 % 

VIG 537,90   -0,20 % 

Celkový objem (v tisících korun) 1 398 010

Akcie na pražské burze 15. 11. 2016 

ČÍNSKÉ MINISTERSTVO PRŮMYSLU a informačních 
technologií potvrdilo, že do roku 2020 sníží produkci oceli 
o 100 milionů tun. Druhá největší světová ekonomika pod 
mezinárodním tlakem kvůli nadměrné výrobní kapacitě 
svých oceláren učinila další produkční korekturu. Té dosáh-
ne podle agentury DPA částečnou odstávkou, která by měla 
být využita k modernizaci a restrukturalizaci sektoru. Každá 
investice, která by zvýšila výrobní kapacitu odvětví, bude 
zastavena. 

OMEZÍ VÝROBU
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Vývoj kurzu eura k dolaru

 Pramen ECB

1. 7. 2001 1. 11. 2016

2

1,5

1

0,5

1,09804

0,85049

Druhým důvodem je očekáva-
né zvýšení infrastrukturních 
výdajů. To by vedlo k vyšší 
inflaci a nutilo Fed ke zvýšení 
úrokových sazeb dříve, než 
se očekává, což by podpořilo 
posilování dolaru. „Rychlejší 
růst kvůli vyšším investicím 
a nižším daním by mohl 
pomoci k silnějšímu dola-
ru,“ podotýká David Marek, 
analytik Deloitte. Zároveň 
však varoval, že zcela opačný 
efekt může mít zavedení cel, 
které Trump v předvolebních 
kampaních také zmiňoval. 

Silnější dolar než euro je 
podle oslovených analytiků 
pravděpodobný. Podle někte-
rých to může být i výhodné. 
„Slabší euro pomůže Evrop-
ské centrální bance probudit 
evropskou ekonomiku. ECB 

by při výraznějším posilo-
vání dolaru nemusela nutně 
přistoupit k dalšímu uvol-
nění měnové politiky,“ uvádí 
analytička Raiffeisenbank 
Helena Horská. Propad eura 
vůči dolaru by mohl ovlivnit 
i Česko, a to zvýšením inflace. 
Pokud by k tomu došlo, 
mohlo by dojít k dřívějšímu 
ukončení devizových inter-
vencí ČNB. 

Analytici tomu ale příliš 
nevěří. „Slabší euro může 
usnadnit exit, ale výraz-
něji jej neuspíší. Při velmi 
příznivém vývoji v eurozóně 
a inflaci rychle směřují-
cí ke dvěma procentům 
může exit přijít ve druhém 
čtvrtletí roku 2017. Ve výraz-
ně rychlejší exit nevěřím,“ 
dodává Horská.



n Rafinerie se připra-
vuje na slábnoucí po-
ptávku po palivech.

Slovenská rafinerie Slov-
naft plánuje do roku 2020 
investovat půl miliardy 
dolarů (12,5 miliardy korun) 
do rozvoje petrochemické 
divize. Potvrdil to 
generální ředitel 
Oszkár Világi. 
Dodal, že oče-
kává pokles 
poptávky 
po pohon-
ných hmo-
tách a že 
rafinerie by 
při stejném 
objemu zpraco-
vané ropy mohla 
vyrábět více produktů. 

Slovnaft loni otevřel 
novou jednotku na výrobu 
nízkohustotního polyetyle-
nu, do které včetně přidru-
žených součástí investoval 
více než 300 milionů eur 
(přes 8,1 miliardy korun). 

Nízkohustotní polyetylen 
je základem pro výrobu 
například potravinářských 
a zemědělských fólií, hra-
ček, medicínských a hygie- 
nických pomůcek, jakož 
i materiálů používaných 
ve stavebnictví a v automo-
bilovém průmyslu.

Skupina MOL, jejíž je 
Slovnaft součástí, také 

provozuje čerpací 
stanice i v České 

republice. 
Minu-

lý týden 
oznámila, že 
na investice 
v souvislosti 

se svou novou 
dlouhodobou 

strategií vyčle-
nila na příštích pět 

let dvě miliardy dolarů. 
Zároveň si naplánovala 
zvýšit do roku 2030 podíl 
jiných výrobků než motoro-
vých paliv na své produkci 
na více než polovinu ze 
současných méně než  
30 procent. /čtk/

Slovnaft investuje 
půl miliardy dolarů
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Investice 
přesahující

dvě
miliardy dolarů 

mají ve skupině MOL 
zvýšit podíl jiných 

výrobků.

Nová Zelená vlna 
Známe lepší cestu

radiozurnal.czzelenavlna.rozhlas.cz

Rozjeďte to s námi a staňte se zpravodajem  
Zelené vlny

Nalaďte si Radiožurnál!

800 553 553
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n Největší zájem 
o emisi měli insitu-
cionální investoři 
z Bulharska, Rakous-
ka i střední Evropy.

Společnost Energo-Pro Var-
na ze skupiny Energo-Pro 
Group patnáctého nejbo-
hatšího Čecha Jaromíra 
Tesaře získala v Bulhar-
sku díky emisi dluhopisů 
zhruba 3,5 miliardy korun 
(130 milionů eur). Sedmileté 
bondy s ročním úročením 
3,5 procenta mají podle 
firmy podpořit investice 
do bulharské energetiky 
a rozvoj tamního kapitálo-
vého trhu. Dluhopisy koupi-
li institucionální investoři 
z Bulharska, Rakouska, 
centrální a jihovýchodní 
Evropy, dodala firma.

Energo-Pro Varna je 
jedním ze tří provozovatelů 
distribuční sítě elektřiny 
v Bulharsku. Firma v zemi 
elektřinu také prodává, a to 

více než 1,2 milionu zákaz-
níků včetně domácností 
a podniků. 

Společnost uvedla, že 
peníze plánuje využít 
k rozvoji distribuční sítě 
v letech 2016 až 2023. „Ten-
to investiční program zahr-
nuje akvizici již existující 
energetické infrastruktury, 
její rekonstrukci a nové in-
vestice do rozvoje. Část pro-
středků může společnost 
investovat, podle celkového 
výsledku emise, do energe-
tických aktiv v Bulharsku, 
Gruzii, Turecku a v Rumun-
sku,“ uvedla firma. 

Bulharská Komise pro 
ochranu hospodářské sou-
těže letos v květnu obvinila 
Energo-Pro Varna ze zneu-
žívání dominantní pozice 
na trhu. Stejnému obvinění 
čelí i jeden z bulharských 
distribučních podniků 
společnosti ČEZ. Obě firmy 
proti Bulharsku již dříve 
zahájily mezinárodní arbi-
tráž. /čtk/

Energo-Pro v Bulharsku 
prodala dluhopisy

n Kontroverzních po-
dílů se zbavilo město 
doufající ve zlepšení 
vzhledu čtvrti.

Arsen Lazarevič

V době nízkých úrokových 
sazeb jsou investoři a pře-
devším penzijní fondy, které 
nechtějí svým klientům 
vytvářet ztrátu z držení 
dluhopisů, nuceni se po- 
ohlížet po kontroverznějších 
investicích. Místy i po těch, 
které dříve byly zapověze-
né: jmenovitě jde o budovy 
ve vykřičené amsterdamské 

čtvrti červených luceren. 
K nestandardní investici se 
odhodlali manažeři dvou 
penzijních fondů. 

Jeden sdružuje dánské ze-
mědělce, druhý pak zaměst-
nance nizozemské banky 
Rabobank Groep. Oba fondy 
zakoupily od města 35pro-
centní podíl v celkem 
 133 budovách ve známé 
„vykřičené“ amsterdamské 
čtvrti. To si od investice 
prostřednictvím finanční 
injekce slibuje zatraktivnění 
tohoto historického jádra 
Amsterdamu. Celková inves-
tice fondů dosáhla  
60 milionů eur. Více E15.cz

Fondy kupují vykřičené
domy v Amsterdamu

OBLÍBENÝ CÍL. Čtvrť červe-
ných luceren v Amsterdamu 
je oblíbeným cílem sexuálních 
i běžných turistů.
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Islámský stát 
pomalu slábne
n Teroristé čelí útoku 
na své nejvýznamněj-
ší bašty, jejich poráž-
ka ale zřejmě potrvá 
ještě měsíce. 

Karolína Flaszová

Irácké jednotky stahují 
smyčku kolem bojovníků 
Islámského státu v Mosulu. 
Vláda v Bagdádu tvrdí, že 
čtyři týdny trvající ofenziva 
povede ke konci teroristické 
skupiny v zemi. Nedělá si ale 
iluze, že druhé největší irác-
ké město získá brzy. Náročné 
bude i nedávno zahájené 
osvobozování Rakky, syrské 
bašty islamistů. 

Souběžný útok na dvě 
klíčová města v držení IS 
naznačuje, že boj proti nej-
obávanější teroristické or-
ganizaci současnosti spěje 
do zlomové fáze. „Islámský 
stát je blízko vojenské po-
rážce. Zřejmě k ní nedojde 
v roce 2016, ale koncem 
roku 2017 budou pravdě-
podobně přemoženi,“ řekl 
BBC před nedávnem expert 
na terorismus na Blízkém 
východě Firas Abi Ali. 

Irácká vláda dala pro 
útok na Mosul dohromady 
sto tisíc vojáků, příslušní-
ků bezpečnostních složek, 
kurdských pešmergů a šíit-
ských milic, které podpo-
rují letecké údery koalice 
vedené USA. Jejich postup 
ale komplikuje přítomnost 
civilistů sloužících IS jako 
lidské štíty. Islamisté při 
obraně města navíc nevá-
hají provádět sebevražedné 
útoky. Kurdové na počátku 
ofenzivy uváděli, že dobývá-
ní Mosulu potrvá do konce 
roku. Nyní však není jasné, 
zda se harmonogram podaří 
dodržet.

Těžkou ranou by pro 
teroristy bylo i osvobození 
Rakky, která je hlavním 
městem jejich chalífátu. 
Američany podporovaný 
útok vedou kurdské milice, 
k dispozici mají na třicet ti-
síc bojovníků. V současnosti 
obsazují území na sever 
od syrského města. „Opera-
ce probíhají podle plánu,“ 
sdělila před pár dny médiím 
mluvčí Demokratických sil 
Sýrie (SDF) Cihan Ahme-
dová. Úspěch akce by ale 
mohlo zmařit napětí mezi 
Kurdy a Turky a snaha obou 
táborů přednostně chránit 
vlastní zájmy v oblasti.

Se ztrátou území a vzduš-
nými útoky protivníků při-
chází Islámský stát (IS) také 
o finance, které mu zajišťo-
vala obsazená ropná pole. 
Snaží se proto na ovládnu-
tém území zvyšovat daně 
a vydírat místní obyvatele. 
Expert z amerického minis-
terstva financí Daniel Glaser 
v říjnu uvedl, že bohatství 
islamistů pochází zejména 
ze tří zdrojů. Při obsazení 
Mosulu v roce 2014 vyrabo-
vali z bankovních trezorů 
více než půl miliardy dolarů 
v hotovosti. Kromě toho-
to zisku spoléhají hlavně 
na výnosy z těžby ropy 
a zemního plynu. Jejich pro-
dejem si loni přišli na další 
půl miliardy a 360 milionů 
dolarů získali výběrem daní 
a poplatků od lidí, kteří žijí 
na jimi zabraném území. 

Jenže výnosy ze suro-
vin klesají. Irácká vláda 
na konci září uvedla, že IS 
už nemá kontrolu nad žád-
ným ropným polem v zemi. 
V Sýrii mu obchod s ropou 
komplikují letecké údery. 
„Ceny pohonných hmot šly 
na území Islámského státu 
v posledním roce prudce 
nahoru, což naznačuje, 
že ropa je nedostatkovým 
zbožím,“ uvedl nedávno 
časopis Foreign Policy. 

Se ztrátou přístupu 
k nerostnému bohatství 
a s okleštěním teritoria se 
teroristé pokoušejí na zbý-
vající populaci pod jejich 
vládou uvalit více daní, 
poplatků či pokut a konfis-
kují její majetek. Francouz-
ské Středisko pro analýzu 
terorismu uvedlo, že už loni 
tvořily zisky IS z vydírání 
obyvatelstva třetinu jeho 
příjmů, zatímco v roce 2014 
to bylo 12 procent. Shro- 
mažďování prostředků tím-
to způsobem je však také 
stále náročnější.

Podle expertů je pravdě-
podobné, že se IS bude stále 
více orientovat na tradič-
ní způsoby financování 
terorismu, jakými jsou 
dary od štědrých přispě-
vatelů a zneužívání charit 
a nevládních organizací. 
V poslední době se také 
objevují zprávy o prosperu-
jícím zemědělském sektoru 
islamistů. Přesto jsou nuce-
ni zavádět ve svém chalífátu 
úsporná opatření a omezují 
mzdy bojovníků. Někdejší 
analytik CIA Yaya Fanusie 
však varuje před optimis-
mem. „Územní ztráta IS je 
dobrá, ale provést útok v Ev-
ropě, USA nebo v jiné části 
světa není příliš drahé,“ 
uvedl podle AP.  /kaf/

Teroristé hledají 
nové zdroje peněz

Americká společnost IHS, která provádí bezpečnostní analýzy, 
v říjnu uvedla, že IS přišel od ledna o šestnáct procent území. 
Podobnou ztrátu zaznamenal i loni. Počátkem předchozího 
měsíce tak kontroloval 65 500 kilometrů čtverečních, což zhruba 
odpovídá rozloze Litvy. V době svých největších úspěchů ovládal 
desetimilionovou populaci. Nyní se odhaduje, že na jeho teritoriu 
žije kolem šesti milionů lidí. „Územní ztráty Islámského státu 
od července jsou relativně skromné vzhledem k rozsahu, ale 
bezprecedentní z hlediska strategického významu,“ shrnul médiím 
poslední měsíce bojů představitel společnosti Columb Strack.

Islamisté ztrácejí 
strategická  území 

IS JE PRYČ, ALE CO TEĎ?! Odpočinek hasičů, kteří se snaží 
uhasit hořící ropné vrty v oblasti Quayara asi 50 km jižně od Mo-
sulu. V srpnu irácké síly z města vytlačily militanty IS, což bylo 
oslavováno jako rychlé vítězství. Vláda však dosud nedokázala 
v oblasti obnovit zničenou infrastrukturu, a tak dochází k častým 
násilným útokům a někteří místní lidé cítí hořkost a zlobu.
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NÁVRAT. Do obcí na severu Rakky, z nichž už byl vytlačen IS, se vracejí jejich původní obyvatelé.
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n Rodící se administ- 
rativa nového prezi-
denta USA už za po-
chodu pracuje na tom, 
jak rychle odstoupit 
od pařížské klimatic-
ké dohody.

Jan Stuchlík

Podpis na klimatické dohodě 
ještě nezaschl a Američany 
už jejich účast v ní trápí. Do-
nald Trump se ještě v době, 
kdy nebyl zvolen, několi-
krát vyjádřil, že globální 
oteplování je výmysl a USA 
přestanou platit do fondů 
OSN na řešení dopadů klima-
tických změn. Jeho tým už 
připravuje scénář, jak USA co 
nejrychleji z dohody vyvázat.

Trumpova administrativa 
má podle expertů čtyři mož-

nosti. První z nich spočívá 
v tom, že se USA budou držet 
textu dohody. Podle ní musí 
země od podpisu počkat 
tři roky, než oznámí záměr 
odstoupit. Pak běží roční 
výpovědní lhůta. USA 
by pak přestaly být 
smluvní stranou 
v roce 2020.

Už v roce 
2018 by se 
klimatických 
závazků USA 
vzdaly, pokud 
by vypovědě-
ly Rámcovou 
konvenci OSN 
o klimatické změně. 
Na jejím základě byla 
připravena i pařížská doho-
da. Jenže rámcovou dohodu 
schválil v roce 1992 jednomy-
slně americký Senát. Takový 
postup by Washingtonu 
způsobil značné diploma-

tické škody, odhaduje Dan 
Bodansky, profesor z Arizon-
ské státní univerzity.

Trump by také mohl poslat 
pařížskou dohodu ke schvá-
lení do Senátu, který by ji po-

slal k ledu, uvádí Myron 
Ebell, který by měl 

nově vést fede-
rální Agenturu 

pro ochranu 
životního 
prostředí. 
Prezident Ba-
rack Obama 

z obavy před 
vetem senátorů 

nechal dohodu 
zpracovat tak, aby ji 

zákonodárci schvalovat 
nemuseli.

Poslední možností je, že 
se Trumpova administrativa 
závazky z dohody prostě ne-
bude řídit. Sankce za takové 
počínání Americe nehrozí.

USA směřují k výpovědi 
klimatické dohody

PRÁVĚ V PRODEJI

KRÁL DONALD
20 STRAN  
O TRUMPOVĚ AMERICE
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Země musí 
od podpisu počkat

tři
roky, než oznámí záměr 

od dohody odstoupit. 
Pak ještě běží roční 

výpovědní 
lhůta.

Steinmeier v Turecku odsoudil puč i zatýkání

Německý ministr zahraničí Frank-Walter Steinmeier bě-
hem návštěvy Turecka odsoudil červencový pokus o státní 
převrat a vyjádřil znepokojení nad následným hromad-
ným zatýkáním. Jeho turecký protějšek Mevlüt Çavusoglu 
pak mimo jiné uvedl, že Ankara už má dost „povýšeného“ 
postoje EU při jednáních o přístupu Turecka k unii.

Kerry ohlásil příměří v Jemenu, tamní vláda nic neví

V Jemenu od zítřka začne platit příměří, uvedl americ-
ký ministr zahraničí John Kerry. Dohodli se prý na něm 
jemenští povstalci a Saúdská Arábie, která v tažení proti 
šíitským rebelům podporuje jemenskou vládu. Ta však 
uvedla, že jeho kabinet o žádném klidu zbraní neví a ani 
nemá zájem se na příměří podílet. 

Soud odložil Mursího popravu a nařídil obnovu řízení

Bývalý egyptský prezident Muhammad Mursí zatím 
popraven nebude. Nejvyšší trest zvrátil tamní odvolací 
soud, který nařídil i obnovu řízení. Sesazený islamistický 
prezident Mursí byl odsouzen k trestu smrti loni v červnu. 

Cíle špionů USA v Německu mohou zůstat tajné

Spolkový ústavní soud v Karlsruhe rozhodl, že německá 
vláda nemusí předat parlamentnímu vyšetřovacímu 
výboru tajný seznam cílů špionáže americké Národní 
agentury pro bezpečnost, s níž Berlín spolupracoval. /čtk/

Krátce

Ruský ministr hospodářství 
Alexej Uljukajev byl včera 
zadržen a obviněn, že přijal 
úplatek více než dva miliony 
dolarů za ovlivnění obchodu 
mezi státními ropnými spo-
lečnostmi Rosněfť a Baš- 
něfť. Uljukajev padl do pro- 
tikorupční léčky, kterou zor-
ganizovala tajná služba FSB. 
„Uljukajev byl zadržen pří-

mo při přebírání úplatku,“ 
uvedla mluvčí vyšetřovacího 
výboru Svetlana Petrenková. 
Na Uljukajeva upozornila 
vyšetřovatele společnost 
Rosněfť, které ministr kvůli 
uskutečnění dohody s Baš-
něftí dokonce vyhrožoval. 

Uljukajevovi, který post 
ministra hospodářství zastá-
val od roku 2013 a ve vládě 
působil od roku 2000, včera 
soud nařídil dvouměsíční 
domácí vězení. Do 15. ledna 
nesmí vycházet z domu, stý- 
kat se s kýmkoli mimo rodi-
nu ani telefonovat a používat 
internet. Advokát zatčeného 
ministra chce rozhodnutí 
o domácím vězení zažalovat.

Mluvčí Kremlu Dmitrij 
Peskov řekl, že nařčení Ulju-
kajeva je vážným obviněním, 
ale o vině musí rozhodnout 
jen soud. Premiér Dmitrij 
Medveděv, který již případ 
konzultoval s prezidentem 
Vladimirem Putinem, žádá 
důkladné vyšetřování. Bě- 
hem dne také pověřil Ulju- 
kajevova náměstka Jevgeni- 
je Jelina, aby ministerstvo 
vedl. /čtk/  Sledujte E15.cz

Ruský ministr je 
viněn z braní úplatku

POD DOHLEDEM. Tajná služba 
se o Uljukajeva zajímala asi rok, 
několik měsíců pak odposlou-
chávala jeho telefon.
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Je hranice, kterou bychom 
neměli překračovat. Ta je 
daná větou já pán, ty pán. 
Nejde o to, jestli je země 
malá nebo velká. Proto jsem 
také kritizoval prohlášení 
čtyř ústavních činitelů vůči 
Číně. Nemyslím, že by z její 
strany přišly nějaké drama-
tické sankce.

 Hodně kritický jste vůči 
Evropské unii. Co říkáte 
na hlasy volající po vystou-
pení Česka?
Czexit není řešení. Je to mož-
né, ale ne taktické. Důležité 
je sehnat podporu jiných 
zemí i mimo visegrádskou 
čtyřku pro její reorganizaci. 
Já jsem kritický vůči tomu, 
jak EU funguje. Základ dneš-
ních problémů je Lisabonská 
smlouva, proti které nás 
tehdy v Senátu hlasovalo 
sedmnáct.

 Jak by tedy podle vás 
měla Evropská unie vypa-
dat?
Ideální by bylo, kdyby se 
sebrala pravomoc Evropské 
komisi, to je parta nevole-
ných úředníků, v Bruselu 
jich sedí tisíce. I na pokraji 
třetí světové války vymýšlejí 
další a další nesmysly.

 Proč si myslíte, že jsme 
blízko třetí světové válce? 
Odkud taková hrozba 
plyne?
Není vůbec podstatné, kde 
to začne. Může to vznik-
nout z místního konfliktu, 
do kterého se zapojí další 
a další. Hlavním důvodem 
jsou záporné úroky. Toho 
jsme se neměli nikdy dočkat. 
To je naprosto nenormální, 
abych vám půjčil stovku, a vy 
mi vrátíte devadesát korun. 
To může udělat jen blázen, 
přesto tam jsme. Může dobře 

Negativní úrokové sazby 
způsobí třetí světovou válku

 Mladí lidé 
pochopili, že je 
daleko chytřejší 
nejdříve vydělávat 
a pak jít do politiky.
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Jan Pavec

  Spekuluje se o vaší 
kandidatuře na prezidenta. 
Budete se o Hrad ucházet?
Proč s tím začínáte? To je to 
poslední. Kdo vystartuje na 
dlouhou trať příliš brzy, tak ho 
většinou ti startující s rozva-
hou těsně před cílem předběh-
nou. Termín je v březnu 2017. 

 V čem byste byl jiný pre-
zident, kdybyste se rozhodl 
kandidovat?
Miloš Zeman nesplnil slib, že 
bude svorníkem společnosti, 
která je rozdělená i bez něj. 
Pro kandidáta na prezidenta 
bude podstatné, aby dokázal 
oslovit podobný vějíř lidí 
jako on. S tou dříve nazý-
vanou pracující inteligencí 

má trochu potíže, ale masa 
voličstva je bohužel úplně 
jiná. Mě potkávají lidé a říka-
jí „celá naše rodina tě bude 
volit“. To už mi chybějí jen 
tři miliony dvě stě dvacet  
tři tisíc osm set dvacet dva  
hlasů a máme to doma. Je 
třeba umět trochu počítat 
a to by měli umět všichni 
kandidáti.

 Chcete si tedy teď mapo-
vat podporu?
Největší výhodu má ten, kdo 
kandiduje jako poslední, pro-
tože už zná svoje soupeře. 

 Miloš Zeman tvrdí, že 
do Česka přivedl čínský 
kapitál. Chtěl byste také tak 
aktivně vystupovat v zahra-
niční politice?

n Politický matador Jaroslav Kubera v Senátu i na teplickém magistrátu slouží 
své poslední funkční období. Na dnešní ustavující schůzi Senátu by měl být zvolen 
místopředsedou horní komory. Prodloužit jeho politické angažmá může zvažovaná 
kandidatura na prezidenta, definitivní slovo ale zatím neřekl ani v rozhovoru pro 
deník E15. Zato se v senátní restauraci rozpovídal o všudypřítomné regulaci i potřebě 
posílení pravomocí Senátu.



skončit kvantitativní uvolňo-
vání? Rotačky jedou na plné 
pecky a tisknou eura. Jak 
odstraníte dluhy, které mají 
sociálně slabí, vláda České 
republiky? Celý svět má 
takové dluhy, že neexistuje 
žádný ekonomický model, 
kterým by se daly odstranit. 
Ale je jasné, že po válce není 
ani věřitelů, ani dlužníků. 

 Když se vrátíme k Ev-
ropské unii, tak její nadná-
rodní složka v bezpečnost-
ních otázkách přece žádné 
pravomoci nemá. To je 
na členských státech, které 
se musejí domluvit. 
My se na tom nedokážeme 
domluvit ani v Senátu. Jezdil 
jsem do centrály NATO a tam 
nás neustále kritizovali, že 
neplníme rozpočtové zá-
vazky na obranu. Pokoušeli 
jsme se to zajistit, ale když je 
mír, tak se do toho nikomu 
nechce. Stojí to peníze a ne-
jsou z toho žádné politické 
body. Vždycky bude skupi-
na lidí, která řekne „raději 
z toho postavte školy“. To tak 
bývá, když nebezpečí není 
evidentní. Ještě teď se říká, 
„ať se tam v Sýrii střílí, to je 
daleko“. Ono se to ale přes 
teroristy rychle přibližuje 
a stejně to přijde. 

 A dá se s tím něco dělat?
Evropská unie ví a nechce 
říci, že uprchlická krize 
vzhledem k našim zásadám 
žádné racionální řešení 
nemá. My budeme chránit 
hranice, ale kdo dá příkaz 
ke střelbě, když proti němu 
bude stát deset ženských 
s dítětem na rukou? A když 
jich bude pět tisíc, tak těch 
prvních deset zastřelí a pak 
je ušlapou. Zemanovo řešení, 
ať je dají na nějaký ostrov… 
to je sice vtipné, ale jsou to 
jenom plky.  

Unie říká, už to řešíme. 
Během toho vymyslela deset 
dalších nesmyslných směr-
nic. Co tam ti lidé mají dělat? 
To je jako naše ministerstvo. 
Vymýšlejí vyhlášky, to je je-
diná záruka, že jejich odbor 
zůstane zachovaný. 

 Nadměrnou regulaci 
kritizujete i v Česku. Proč 
si myslíte, že je jí právě teď 
nadbytek proti normálu?
To vidí každý. Během  
28. října si někteří lidé 
nemohli nakoupit, protože 
bylo zavřeno. Je to naprosto 
nesmyslné. Jedná se i o to 
svaté nadšení pro bezho-
tovostní placení. Říkám 
tomu elektronická evidence 

 Kraje k ničemu 
nejsou a porodily 
kmotry, kvůli kterým 
máme všichni dodnes 
potíže.
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Do prvního 
kontaktu 
s politikou 
se dostal 
už v roce 
1967 při vstupu 
do Komunistické strany 
Československa, o rok 
později z ní byl vyloučen. 
Vysokoškolské studium 
nedokončil, přes dvacet 
let pracoval jako vedoucí 
obchodního oddělení 
Elektrosvitu Teplice. 
Na začátku devadesátých 
let vstoupil do Občanské 
demokratické strany. Šestnáct 
let působí jako senátor, 
čtrnáct pak jako primátor 
Teplic.

Jaroslav
Kubera (69)

Někdo si umanul, že by to 
tak mohlo být.

Není možné, aby legislati-
va byla nekonečná. V deva-
desátých letech jsme se bavi-
li s Francouzi, kteří o jednom 
paragrafu zákona o obcích 
diskutovali asi 14 let. Ten ale 
pak těch 14 let platil. U nás se 
o ničem nediskutuje, novela 
střídá novelu, zákony jsou 
evidentně po legislativní 
stránce neskutečné paskvily. 
Když opustíme politickou 
rovinu, zákon z totality 
o národních výborech byl 
legislativně zpracován 
správně, protože ho udělali 
legislativci. Nepatlali ho 
na kolenou poslanci. A my se 
pak v Senátu snažíme opra-
vit za 30 dní neopravitelné, 
to není možné.

 Funguje nadměrná regu-
lace u voličů jako téma?
Vždycky ex post. Volič nemá 
čas se zabývat tím, čím 
se zabýváme my politici 
v naší práci. Nemůže koukat 
na ČT24 tak dlouho jako já, 
protože má svých starostí 
dost. To mají domýšlet politi-
ci. Kdyby bylo referendum, 
nepochybně bychom zavedli 
trest smrti. 

 Jak je tedy oslovit?
Na případu bývalého kolegy 
Zdeňka Škromacha se ukáza-
lo, že bazének ani Facebook 
nejsou záchranou. Stejně tak 
se ukázalo, že se volby nedají 
úplně koupit. Nejlepší kampa-
ní je voliče fyzicky obcházet. 
To u nás na rozdíl od Anglie 

není zvykem, aby přišel kan-
didát a zazvonil v paneláku. 

Když přijde v úterý při 
Ordinaci v růžové zahradě, 
tak nejspíš dostane pánví. To 
si tu každý nemůže dovolit 
a stydí se. Může to udělat 
někdo jako já, kdo je v poli-
tice 25 let. Když zazvoním, 
paní se přestane na Ordinaci 
dívat, dá mi panáka a kafe. Je 
to díky tomu, že je za mnou 
práce. V krajských volbách 
jsem v kampani neutratil ani 
korunu, dostal jsem nějaká 
jablka a skočil jsem z 55. mís-
ta na druhé. To je evidentně 
dané tím dlouhodobým 
politickým působením.

 Díky tomu zasednete 
v krajském zastupitelstvu, 
zároveň ale jejich existenci 
hodně kritizujete. Co vám 
na krajích vadí?
K ničemu nejsou a porodily 
kmotry, kvůli kterým máme 
všichni dodnes potíže. Kraje 
do příští revoluce nikdo 
nezruší, nám ale strašně 
chybějí okresní úřady. 
Nikdo si netroufne říci to 
co v Německu, že 6200 obcí 
je pro Českou republiku 
neúnosných. Ten počet se 
musí zredukovat, stejně nás 
to jednou čeká.

Dnes jsem ale přednostou 
okresního úřadu se vším 
všudy, protože mám pod 
sebou 33 menších obcí. Mě 
ale nevolily. Když chtějí, 
ať se přidají k městu. Teď 
budeme dělat silniční úřad 
pro všechny okolní obce. My 
ty odborníky ale nemáme, 

není je kam posadit a ani 
nejsou.

 Senátorem jste už 16 let. 
Jak si vysvětlujete nízkou 
účast ve volbách? 
Rychlý příklad z hlavy – po-
kud by Senát měl právo veta 
na schodek státního rozpoč-
tu, účast by byla určitě vyšší. 

 Měl by takové právo 
mít?
Samozřejmě. Buď právo 
veta, nebo by muselo dojít 
k dohodě komor jako v ně-
kterých parlamentech. To 
by se pan ministr financí 
zbláznil, to může trvat i tři 
čtvrtě roku. Poslanci by 
mohli ustoupit alespoň tak, 
že z pozměňovacích návrhů 
Senátu, kterých je třeba pět, 
by si sněmovna mohla vy-
bírat, které si vezme a které 
ne. Tak by se z našich návrhů 
přijalo alespoň něco. 

 Jste ve svém posled-
ním funkčním období. Má 
vás kdo nahradit? Proč je 
v politice tak málo mladých 
lidí?
Mladí lidé pochopili, že je 
daleko chytřejší nejdříve 
vydělávat a pak jít do po-
litiky, než jít do politiky 
a potom vydělávat. Musel 
bych hodně přemýšlet, kdy-
bych chtěl začít podnikat. 
Skoro všechno už je obsaze-
né. Dírky ale jsou, já půjdu 
na druhou stranu barikády 
a budu pracovat v médiích. 
Skončím v nějakém rádiu 
nebo televizi, to ještě uvidím. 
Nějaký noční proud, tam se 
uplatním. Lidi mi vykecají 
úplně všechno. To já z nich 
umím dostat.

nákupů. Jeden nejmenovaný 
kandidát do Senátu říkal, že 
naučí lidi zdravě jíst. Kdo 
nebude, bude platit vyšší 
zdravotní pojištění. Zapo-
mněl nám ale říci, jak to chce 
zjistit. Jedině tak, že budeme 
detailně sledovat jeho 
nákupy. Třikrát za měsíc sis, 
kamaráde, koupil bůček, tak 
nula bodů. Jsou to nesmysly, 
kterých se vždy někdo chytí. 
To jsou Koniášové, kteří 
si myslí, že je někdo nadal 
geniální schopností a ostatní 
jsou špatní. Svoboda nám 
protéká mezi prsty a ani si to 
neuvědomujeme. 

 Z řad vaší vlastní stra-
ny vzešel návrh na zákaz 
vzájemného předjíždění 
kamionů. Kde je tedy ta 
hranice, kde by se mělo 
regulovat?
Kdo tu myšlenku s kamiony 
prosazoval, se zamýšlel 
poprvé. Já vždycky říkám 
zamysli se poprvé, podruhé, 
potřetí a zjistíš, že první 
myšlenka od stolu byla na-
prosto nesmyslná. Jaký by 
byl důsledek toho zákazu? 
Kamiony by jely v pravém 
pruhu, osobní auta v levém. 



Proč se  
Rusko těší  
na Trumpa
Donald Trump by se měl 
v lednu ujmout úřadu prezi-
denta USA. Předpokládejme, 
že se tak stane a že známé 
konflikty, respektive chování 
a cíle jejich aktérů, se budou 
i nadále vyvíjet stejně jako 
dosud. Co se stane pak?

V průběhu kampaně 
Trump kdekoho urazil 
a mohutně žvanil o libovol-
ném tématu, které se jevilo 
být dost iritující na to, aby 
na sebe strhl pozornost. 
Až se ujme úřadu, stane se 
nejmocnějším mužem světa 
a o pozornost nebude mít 
nouzi. Vzhledem k tomu, že 
po zvolení dost změnil réto-
riku, můžeme snad předpo-
kládat, že způsob výkonu 
prezidentského úřadu by 
nemusel být takovým rode-
em, jak to během kampaně 
vypadalo.

Pokud Trump nebude 
chtít rezignovat na slogan 
„Make America Great Again“, 
pak se nemůže zcela otočit 
zády k zahraničně-politické 
dimenzi vládnutí a stáhnout 
se do izolace. Amerika bude 

velkou jen potud, pokud 
udrží své postavení ve světě. 
To se jí daří díky kombinaci 
fyzické moci a schopnosti 
vytvářet pravidla hry, která 
jsou výhodná jak pro ni, tak 
pro další aktéry. EU, Jižní Ko-
rea, Japonsko, Austrálie, ale 
i Čína nebo Indie dokázaly 
najít své místo a prospero-
vat v systému, který USA 
navrhly, vytvořily a udržují. 
Američanům se nelíbí, že 
jejich hospodářská převaha 
slábne. Nejen Trump by to 
chtěl změnit. Je však sporné, 
zda toho lze docílit kombina-

cí kupeckých počtů – musíte 
začít platit víc za svou bez-
pečnost – a dohod s regionál-
ními mocnostmi, z nichž se 
nejvíce mluví o Rusku.

V průběhu kampaně 
z Moskvy znělo, že Trumpo-
vo vítězství bude znamenat 
konec nesnesitelného obdo-
bí, ve kterém Amerika dikto-
vala světu, a nástup nového, 
rovnoprávného a vzájemně 
výhodného partnerství 
mocností. Součástí dohody 
by měl být respekt pro zájmy 
regionálních mocností. To by 
v důsledku znamenalo konec 

platnosti globálních pravidel 
a ekonomické globalizace, 
které by byly nahrazeny 
regionálními ekonomicko-
-politickými pravidly a mo-
censkými bloky. 

Nelze pochybovat, že by 
to Moskvě vyhovovalo. Ale 
silně by to poškodilo nejen 
EU (která by vůbec nemusela 
přežít), ale i Čínu a v první 
řadě Ameriku. Pokud to 
Trump nevěděl, tak za dveř-
mi Bílého domu pochopí, že 
dnešní svět je světem ame-
rickým a že jeho sen o veli-
kosti je nerozlučně spojen 
s udržením hlavních kontur 
globálního ekonomického 
řádu. Není sporu, že členové 
NATO musejí radikálně změ-
nit svůj přístup k bezpečnos-
ti. A je strašnou chybou, že 
se tak už dávno nestalo. Ale 
Amerika nakonec nejvíc zís-
ká, případně nejméně ztratí, 
pokud se nadále bude chovat 
jako mocnost, která je schop-
na a ochotna v první řadě 
naslouchat a teprve potom si 
vynucovat poslušnost. 

Pokud by Trump svou 
rétoriku z kampaně dokázal 
přenést do praxe, pak dnešní 
řád navede na trajektorii, 
která vyústí v něco podobné-
ho, čím je již více než 70 let 
Rada bezpečnosti OSN. Tedy 
do stavu, kdy si silní sice pro-
jevují respekt, ale na ničem 
se nedohodnou. S největšími 
ztrátami pro USA, EU a Čínu 
a ziskem pro Rusko.

Autor je politický geograf

Komentář

Michael Romancov

| 14 | NÁZORY A KOMENTÁŘE

Trump v Bílém domě 
pochopí, že sen 
o velikosti je spojen 
s udržením hlavních 
kontur globálního řádu.

Tvář dne 

 Jestli se domníváme, že svoboda 
slova je v tom být vulgární, já se to 
nedomnívám, a v tom případě budu 
klidně omezovat svobodu slova,

řekl poslanec KSČM  
Zdeněk Ondráček 
str. 3
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Co čísla vzkazují vládě
Růst české ekonomiky zpomalil. Meziroční výsledek třetího 
čtvrtletí sice znamená, že jde o nejpomalejší růst za dva 
a půl roku, ale analytici v tom důvod ke znepokojení ne-
vidí. Tahounem růstu totiž zůstává zahraniční poptávka 
a rostoucí spotřeba domácností. Zvlášť nadějná je druhá 
položka – blíží se vánoční svátky a to znamená, že lidé se 
nebudou omezovat a šetřit, spíše naopak. 

Nahrává tomu i fakt, že se dál zlepšila situace na trhu 
práce. Zaměstnaných bylo ve třetím čtvrtletí o 1,7 procenta 
více než ve stejném období loni. Prognózy růstu ekono-
miky za celý rok, které se pohybují kolem 2,5 procenta, by 
tedy měly vyjít. Varovné signály tu ale jsou. Bližší pohled 
na strukturu HDP napovídá, že počátkem nového rozpoč-
tového období nedokážeme začít dost rychle čerpat peníze 
z evropských fondů. A také že pokud klopýtne výkon 
průmyslu, není výpadek čím nahradit. To jsou fakta, nad 
kterými by se měla zamyslet především vláda.
 Jana Havligerová

Jenom upozorňuji, že poslední člověk, který zkoušel  
platit telefonem, omylem zaplatil 602 111 067 korun.

POKLADNA
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Vždy jsem byl outsider. 
Ale v Americe to nevadí

Tipy

Forum Karlín • čtvrtek 19.00

PIXIES

Jedna z nejvlivnějších 
rockových kapel, která  
má na kontě album Doolittle, 
vystoupí 17. listopadu  
ve Fóru Karlín.

n Neúnavný propagá-
tor nové hudby, skla-
datel a dirigent Petr 
Kotík se tento víkend 
v Praze představí 
ve všech třech rolích. 
Sobotní koncert Space 
& Sound ve Fóru Kar-
lín nabídne program 
s několika skladba-
mi, hranými trojicí 
orchestrů zároveň. 
Nedělní pokračování 
v Divadle Archa se po-
nese v komornějším, 
ale stejně neortodox-
ním duchu.

Petr Frinta

 Lze stěží hovořit o vaší 
tvorbě a nenarazit přitom 
na termín nová hudba. Co 
pod ním rozumíte?
V takzvané klasické hudbě 
došlo před sto lety k určité-
mu rozštěpení. Jedna větev 
je nová hudba, která začíná 
u Schönberga a pokračuje 
tvorbou, kterou dnes děláme 
my. Druhá větev se od počát-
ku dvacátého století snaží 
dále rozvíjet tradiční způso-
by kompozice a interpretace. 
Z dnešní perspektivy to vy-
padá, že tato klasická větev 
je ve slepé uličce, zatímco 
nová hudba je velmi živá.

 Od roku 1968 žijete 
a působíte v USA. Co pro vás 
znamená pravidelně se vra-
cet do českého prostředí? 
V čem vás Amerika změnila?
Člověk je vždy produktem 
prostředí, v němž žije. Pokud 
bych zůstal v Čechách, určitě 
bych dělal něco jiného. Vždy 
jsem byl outsider, v Americe, 
stejně jako tady. Rozdíl je 
v tom, že v tak velké zemi, 
mezi třemi sty miliony lidí se 
jich najde několik, kteří vám 
rozumějí a podporují vás. 
A bez té podpory to nejde.

 A v Česku?
Tady panuje velká nevra-
živost k umělcům, kteří se 
vymykají průměru a nena-

podobují něco, co je známo 
a osvědčilo se. Janáčka chtěli 
v Praze zavřít do blázince, 
a když se Martinů po válce 
ucházel o profesuru na kon-
zervatoři, kopli ho do zadku. 

V téhle zemi se pořád někdo 
něčeho nebo někoho bojí, má 
strach, aby se neznemožnil. 
Problém nastane, když se 
objeví osobnost – a osobnost 
se projevuje právě tím, že se 

nebojí – lidé pak takového 
člověka nesnášejí. Janáček byl 
přesně taková osobnost, která 
se nebála, nikoho a ničeho. 
Tvořil bez ohledu na to, jestli 
se někomu jeho dílo líbí, nebo 
ne. A něco takového je zde 
velký prohřešek!

 Jak vznikla myšlenka 
koncertu tří orchestrů? 
Když Jan Světlík v Ostravě do-
končil rekonstrukci Trojhalí, 
fantastického zastřešeného 
náměstí, na něž se vejde až 
pět tisíc lidí, a mě tam vzali 
na prohlídku, okamžitě jsem 
si řekl: „Tady musíme udělat 
koncert pro tři orchestry!“

V tu chvíli to ještě byl nápad, 
kterému jsem sám úplně 
nevěřil, protože dělat něco ta-
kového není vůbec jednoduchá 
věc, ale v Ostravě se toho chytli 
a dali to dohromady. Ostravské 
dny jsou neuvěřitelně náročné 
samy o sobě. Takový festival 

jinde nenajdete! Normální 
festival atrakce kupuje: muzi-
kanti přijedou na jeden den, 
zahrají, dostanou zaplaceno 
a druhý den odjedou. V Ostravě 
se osmdesát procent muziky 
připravuje a zkouší na místě. 
Osmnáct koncertů, sto skladeb, 
z nichž třetina jsou světové 
premiéry, a to celé musíme 
zvládnout během dvou týdnů. 
Je to skoro nelidské.

 Vyplatí se takové úsilí?
Koncert se třemi orchestry byl 
mimořádně náročný. A dopadl 
fantasticky, i když to mohl být 
průšvih. Byl to úspěch nejen 
umělecký, ale i u publika. Měli 
jsme v Ostravě v neděli do půl-
noci pět set diváků. V dělnic-
kém městě, kde se v pondělí 
vstává v šest ráno!

Po tomto úspěchu jsem 
si řekl, že koncert musíme 
udělat v Praze, věděl jsem 
už o vhodném prostoru Fóra 
Karlín. Zašel jsem za nimi, 
přivítali mě s otevřenou 
náručí, jedna věc vedla 
ke druhé a potom Pán Bůh 
zařídil, abychom našli pro 
všechny přijatelný termín, 
devatenáctého listopadu. 
Není jednoduché na poslední 
chvíli zkoordinovat orchestr, 
sólisty a dirigenty.

 Jak jste pro tento kon-
cert vybírali repertoár? 

Koncept vznikl již pro 
Ostravu a program je za-
měřen na stěžejní skladbu 
od Karlheinze Stockhausena 
Gruppen. Pak někdo navrhl, 
já to nebyl, moji skladbu pro 
tři orchestry. Samozřejmě že 
jsem nestál v cestě. Jako další 
jsme vybrali skladby, které 
nejsou tak technicky ná-
ročné. Nastudovat Gruppen 
a moje Variace je samo o sobě 

téměř nad lidské síly. Proto 
takové věci jen tak v živém 
provedení neuslyšíte.

 Jaké to je zkoušet vlastní 
skladbu?
Moje skladba se ukázala 
ještě náročnější než Gruppen, 
na generálce v Ostravě jsem 
se třikrát ztratil… Pokud by 
k tomu přibyla další tech-
nicky náročná záležitost, asi 
bychom to nedali dohromady. 
Tak jsme vybrali Three Petals 
od Philla Niblocka, skladbu 
náročnou umělecky, ale ne 
technicky, a Cagův Atlas, který 
orchestr hrál už několikrát. 
A k nim přidali Beautiful to 
Me od mladého polského skla-
datele Jacka Sotomoského. Ta 
zachovává koncept tří zdrojů 
se sólistou uprostřed se 
dvěma orchestry po stranách. 
A měli jsme program.

Autor je spolupracovníkem redakce

Do Ostravy přijedou 
Imagine Dragons
Hlavní hvězdou příštího 
ročníku festivalu Colours 
of Ostrava bude americká 
popová kapela Imagine 
Dragons. Festival se usku-
teční 19. až 22. července 
2017 v industriálním areá-
lu Dolních Vítkovic. 

Milionový Kupka

Obraz Františka Kupky 
z roku 1924 Tvar modré 
se v newyorské pobočce 
aukční síně Sotheby’s 
vydražil za více než  
2,17 milionu dolarů 
(54,6 milionu korun). 
Podle serveru artplus.
cz je Kupkův vydražený 
obraz jednou z několika 
variant, které na dané 
téma vytvořil. Tato malba 
spadá do souboru obrazů, 
které v roce 1951 zakoupil 
od Kupky galerista Louis 
Carré.

Slavná inscenace zmizí 
z programu
Koncem roku se po dvaa-
dvaceti letech od premiéry 
rozloučí s Národním diva-
dlem mimořádně úspěšná 
inscenace Goldoniho 
komedie Sluha dvou pánů 
s Miroslavem Donutilem 
v titulní roli vychytralého 
a věčně hladového sluhy 
Truffaldina. Derniéra  
27. prosince bude zároveň 
oslavou 600. reprízy. /čtk/

Krátce
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NIC JE NEZASTAVÍ. 
Indonéská námořní 
pěchota prodělává 
slavnostní křest 
přístavní mořskou 
vodou v Surabaje, 
druhém největším 
indonéském velko-
městě a metropoli 
provincie Východní 
Jáva.

E15, deník pro ekonomiku a byznys | Vydává CN Invest a. s., Pařížská 130/26, Josefov, 110 00 Praha 1, IČ 04312945, internet www.e15.cz | Šéfredaktorka Tereza Zavadilová | Zástupci šéfredaktorky Hana Filipová, Martin Čaban a Stanislav Šulc

Šéfkomentátorka Jana Havligerová | Vedoucí vydání Kateřina Baumgartnerová a Petr Dašek | Redakce E15.cz Michal Nosek | Sekretariát redakce Adéla Nová, tel.: 225 977 668 | Kontakt na členy redakce jmeno.prijmeni@cninvest.cz   

Distribuce distribuce@cninvest.cz | Marketing Hana Holková, hana.holkova@cninvest.cz | Inzerce Šárka Kamarýtová, sarka.kamarytova@cncenter.cz | Číslo registrace deníku E15 – MK ČR E 17948, ISSN 1803-4543  

deník E15 vychází od listopadu 2007 | Přetisk a jakékoli šíření povoleno pouze se souhlasem vydavatele | Adresa redakce: Komunardů 1584/42, 170 00 Praha 7, redakcee15@cninvest.cz  

Nevyžádané příspěvky se nevracejí | Tisk EUROPRINT a. s. | Předplaté predplatne@cpost.cz, bezpl. linka 800 300 302 | Tištěný a prodaný náklad ověřuje ABC, člen IF ABC

n První biologickou 
stopu po výbuchu 
supernovy v blízkém 
vesmíru našli němečtí 
vědci na dně Pacifiku.  

Jaroslav Petr

Nález izotopu železa Fe 60 
ve fosiliích bakterií starých 
2,2 milionu roků prozradil, že 
v blízkosti Země kdysi explo-
dovala supernova. Přibližně 
v téže době se v Africe objevi-
li první pravěcí lidé. Spousta 
chemických prvků pochází 
z jádra vybuchlých supernov. 
Při děsivé explozi, která pro-
vází kolaps hvězdy, je většina 
hmoty z jejího jádra vyvržena 
do okolního vesmíru.

 Radioaktivní izotop žele- 
za Fe 60 vzniká prakticky 
výhradně při takovýchto pří-
ležitostech. Vzhledem k jeho 
relativně krátkému poločasu 
rozpadu – 2,62 milionu roků 
– a ke stáří sluneční soustavy 
4,6 miliardy roků se tento 
izotop na Zemi nedochoval. 
Pokud jej na naší planetě 
přece jen najdeme, pak musí 
pocházet ze supernovy, která 
vybuchla celkem nedávno.

 Vědci z mnichovské tech-
niky pod vedením astrofyzika 
Shawna Bishopa prováděli 
vrty na dně Tichého oceánu 
a z pravěkých usazenin izo-
lovali železo, které nahroma-
dily bakterie. Mikrobi žijící 
v povrchové vrstvě usazenin 
mořského dna se orientují 

podle magnetického pole. 
Jsou to jakési „živé kompasy“. 
Jako střelka jim slouží mik-
roskopické krystaly magne-
titu. Ve vrstvách usazenin se 
tyto krystaly zachovaly až 
do dnešních dnů. Určením 
jejich izotopového složení 
lze pak zjistit, zda se na Zemi 
dostalo železo ze superno-
vy a kdy na naši planetu 
dopadlo.

 Analýzy německých věd- 
ců jasně prokázaly, že před 
2,2 milionu roků sáhly „mag-
netické“ bakterie na dně 
Pacifiku po izotopu železa 
Fe 60, který k nám dolétl po 
explozi supernovy. Jde o vů-
bec první biologický důkaz 
takové kosmické události.
Více na VTM.E15.cz

Vědci zjistili, že...

…pozemský život poznamenala supernova 

MIKROSVĚT. Snímek jednoho ze získaných sedimentů elektrono-
vým mikroskopem. 1. měděná mřížka, která vzorek nesla; 2. zrna 
převážně uhličitanu vápenatého a oxidu křemičitého; 3. schránky 
rozsivek, řas s dvojdílnou křemičitou schránkou.
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